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CDA Bijdrage Kadernota 2013-2016 

Voorzitter, de Kadernota is een moment in de planning en control cyclus van de Staten waarbij de 

kaders worden gesteld voor het opstellen van de begroting.  Voordat ik aan de inhoud kom heb ik 

nog wel een opmerking over de plaats van de Kadernota en de begroting in het sturingsproces van de 

Staten. Ik merk dat dit in de achterliggende jaren, ook in de vorige Statenperiode, regelmatig heeft 

geleid tot twee momenten van Algemene Beschouwingen vanuit de Staten. Dat vindt de CDA fractie 

geen goede ontwikkeling, want dit tast ook de exclusiviteit van het instrument aan. In de praktijk van 

de planning en controlcyclus krijgen wij in deze periode de Voorjaarsnota en de Kadernota. In deze 

documenten zou je vooral het debat kunnen voeren over doelen, beoogde maatschappelijke effecten 

en de bijbehorende prestatie indicatoren om dat als Staten te kunnen volgen en meten. Het CDA ziet 

de begroting als HET moment om de Algemene Beschouwingen te houden. Graag horen wij ook de 

opvatting van andere fracties over deze ontstane dubbeling en onze oproep om daar meer scherpte 

in aan te brengen.  

Dan uiteraard de inhoud van de voorliggende Kadernota. 

Voor 2013 hebben we te maken met een groot aantal onzekerheden als gevolg van de val van het 

Kabinet en de komende Tweede Kamerverkiezingen. Vraag die wij als Staten vandaag moeten 

beantwoorden: "Wat betekent dat voor de koers en ambities van Zuid-Holland?" Het CDA zal vanuit 

christendemocratisch perspectief een antwoord geven op de uitgangspunten voor de koers die Zuid-

Holland moet volgen in deze onzekere tijd. Voor het CDA geldt daarbij uiteraard dat de overheid 

balans moet brengen tussen inkomsten en uitgaven. In de Kadernota 2013-2016 is het beeld 

geschetst op basis van de nu bekende feiten op rijksniveau. Naast de geschatte effecten van tien 

miljoen euro op jaarbasis is er nog een aantal andere effecten, zoals de nullijn voor 

ambtenarensalarissen, de taakstelling voor de departementen van 875 miljoen en de geplande 

verhoging van de BTW als gevolg van het Lente Akkoord.  Vraag van onze kant is wanneer het college 

helderheid kan verschaffen over de relatie tussen deze BTW maatregel en de hoogte van het BTW 

Compensatiefonds om meer inzicht te krijgen in de effecten van deze verhoging voor de provincie. 

Al deze ontwikkelingen geven een beeld dat vooral de ontwikkelingen op rijksniveau leiden tot een 

grote mate van onzekerheid voor de positie van provincies en gemeenten. En iedereen verwijst naar 

duidelijkheid na 12 september 2012. Gezien de vele bezuinigingen die er nog te wachten staan en het 

feit dat verkiezingen nog niet direct duidelijkheid zullen geven maakt dat er op rijksniveau nog lange 

tijd onduidelijk zal blijven wat de gevolgen zijn voor provincies en gemeenten.. Terug naar de 

kernvraag: wat betekent dat voor ons handelen als PS, ook richting begroting 2013 en 

meerjarenperspectief. Het CDA is van mening dat Zuid-Holland koers moet houden in de ambities. 

Uiteraard is er reden voor behoedzaamheid, maar als vertrouwen op consumentenniveau daalt moet 

de overheid blijven leiden, vertrouwen geven en verantwoord blijven investeren in de samenleving.  

Van het college vragen wij de komende periode om enkele scenario’s om bij de begroting 2013 

afgewogen keuzes kunnen maken om de geschetste opgave van 10 miljoen of meer aan te kunnen. 

Voor het CDA gelden er dan op voorhand geen taboes. Dat past ook niet in een tijd van keuzes 

maken en ombuigingen. Tegelijkertijd hebben wij met VVD, SP en D’66 gekozen voor een stevig 

pakket aan ambities op onze kerntaken mobiliteit, ruimtelijke ordening, groen, economie, cultuur en 

jeugdzorg. Ook daarin zullen keuzes aan de orde zijn en die willen wij maken aan de hand van de 

gevraagde scenario’s. Kan het college daarin voorstellen doen, zodat PS een pakket kan samenstellen 
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om de ombuigingen vorm te geven? Vanuit ons programma en de inzet en het akkoord leggen wij 

daarbij een extra accent op mobiliteit en een duurzame economie. Het CDA zal de komende periode 

gebruiken om richting begroting samen met onze vertegenwoordigers in gemeenten en andere 

organisaties keuzes te maken. Ook in een tijd van crisis is het zaak om werk te maken van gespreide 

verantwoordelijkheid. Daarbij vertrouwen wij op de kracht van de dorpen en wijken en vooral ook 

bedrijfsleven, maatschappelijke organisaties en andere partners in het maatschappelijk middenveld. 

Voorzitter, de Kadernota 2013 is zoals gezegd tot stand gekomen in een tijd van onzekerheid. Eén 

van die onzekerheden is zonder twijfel de Wet HOF, de Wet Houdbare Overheidsfinanciën. Deze wet 

zou er juist voor kunnen zorgen dat de investeringsopgave van de provincie wordt beperkt. Ik vraag 

het college om aan te geven welke inzet Zuid-Holland en vanuit het IPO onderneemt om de effecten 

hiervan te beperken. Zoals u weet is door de gezamenlijke CDA fracties in de provincies ook actie 

ondernomen in partijverband om hier een andere koers in te krijgen. Wat is het resultaat van de 

inzet van de provincie en het IPO in deze? 

Voorzitter, in de Kadernota 2013 kunnen wij ook lezen over de Regionale Uitvoeringsdiensten. 

Uiteraard zijn wij als CDA benieuwd op welke wijze deze diensten zich ontwikkelen na toetreding van 

de provincie. Het toepassen van de inflatie conform de overeenkomst lijkt logisch en moet ook 

plaatsvinden als dat de afspraak is. Tegelijkertijd zullen ook de Omgevingsdiensten als 

gemeenschappelijke regeling hun verantwoordelijkheid moeten nemen om keuzes te maken. Zowel 

de provincie als gemeenten staan voor grote bezuinigingsopgaven  en dat maakt dat deze diensten 

proactief moeten zijn in het zoeken naar dienstverlening die financieel meerwaarde biedt ten 

opzichte van bedrijven die deze diensten aanbieden. Zuid-Holland zou juist nu van de RUD’s een 

aanpak moeten verlangen die inzet op meer met minder, dat wil zeggen meer dienstverlening met 

minder middelen. Is het College bereid om met de gezamenlijke RUD’s over een masterplan te 

spreken om dit doel te bereiken. Onze indruk is dat veel Omgevingsdiensten voor deze opgave staan 

en Zuid-Holland kan hierin de regie nemen. Is de gedeputeerde bereid deze rol te nemen? 

Voorzitter, ik rond af. Het CDA kiest vandaag als hoofdlijn: koers houden in de ambities uit het 

Hoofdlijnenakkoord. Zuid-Holland als overheid die investeert ook in crisistijd. Het CDA staat ook voor 

behoedzaamheid door ook gericht ombuigingen te doen waar nodig. Wij vragen het college daarin 

scenario’s voor te leggen. Het CDA zal ook de komende tijd richting begroting 2013 niet aarzelen 

voorstellen te doen die bijdragen aan gezonde overheidsfinanciën en aan een  Zuid-Holland dat 

investeert in uitvoering. De term werken aan en werken in Zuid-Holland is juist in een tijd van 

economisch herstel noodzakelijk.  

Dank voor uw aandacht. 

Hans Démoed, 

Fractievoorzitter CDA Statenfractie Zuid-Holland 

 


